
 

اقامه نماز جمعه به امامت مقام معظم رهبري در دانشگاه تهران - 28 /دی/ 1375 

در اولين جمعه ماه مبارك رمضان، خيل عظيمى از مردم روزه دار و خداجوى تهران نماز جمعه اين هفته را در
دانشگاه تهران، به امامت حضرت آيت االله خامنه اى، رهبر معظم انقلاب اسلامى اقامه كردند.

امام جمعه تهران در آغاز خطبه اول، نمازگزاران را به رعايت تقواى الهى در ماه مبارك رمضان و بهره گرفتن از روزه
به عنوان وسيله اى براى افزودن بر ذخيره ارزشمند تقوا سفارش كردند.

رهبر معظم انقلاب اسلامى طى سخنان مبسوطى پيرامون اهميت استغفار و طلب آمرزش گناهان از درگاه احديت،
فرمودند: اگر استغفار از گناهان به درستى انجام شود، باب بركات الهى به روى انسان باز مى شود و تفضلات، رحمت،

نور، امنيت و هدايت الهى و نيز توفيق در ميدانهاى گوناگون شامل حال انسان مى شود.
حضرت آيت االله خامنه اى از گناه به عنوان حجابى ميان انسان و تفضلات الهى نام بردند و فرمودند: استغفار، حجاب

گناه را از انسان بر مى دارد و راه رحمت خدا را به سوى او باز مى كند.
رهبر معظم انقلاب اسلامى استغفار را يكى از اركان توبه خواندند و فرمودند: استغفار يكى از نعمتهاى بزرگ الهى
است و با آن راه توبه به روى بندگان باز شده است تا گناه نتواند انسان را زمين گير كند و او بتواند در راه كمال و

اعتلاى انسانى پيش برود.
امام جمعه تهران گناهان را عاملى در جهت از بين بردن صفاى معنوى و شفافيت روح انسان توصيف كردند و

فرمودند: گناهان علاوه بر زيانهاى معنوى و روحى، موجب ناكامى، شكست و زمين گير شدن انسان در بسيارى از
عرصه هاى زندگى مى شود و اين واقعيتى است كه توجيه عملى، روانى و فلسفى دارد و صرفا جنبه تعبدى و بيان

الفاظ بر آن مترتب نيست.
حضرت آيت االله خامنه اى به تأثير روشن گناهان در جبهه نظامى و سياسى و نيز سازندگى و تعليم و تربيت اشاره

كردند و فرمودند: در آنجا كه استقامت و فهم و درك دقيق لازم است و انسان بايد همانند فولاد برندگى داشته باشد،
گناهانى كه توبه نصوح و استغفار از آن حاصل نشده باشد، اثر خود را نشان مى دهد، بنا بر اين حادثه و مصيبت

ناشى از گناهانى است كه انسان براى خود فراهم آورده است.
حضرت آيت االله خامنه اى از استغفار به عنوان درى گشوده براى بازگشت به خدا و درمانى براى پاك كردن گناهان
ياد كردند و با استناد به آيات قرآن كريم و روايات نقل شده از ائمه معصومين ( ع)، فرمودند: انسان براى بهره مند
شدن از نعمت الهى استغفار، بايد غفلت و غرور را از خود دور كند، براى انسان هيچ خطر و دشمنى بزرگتر از غفلت

نيست، زيرا غفلت موجب غرق شدن انسان در گناه و فاصله گرفتن از استغفار مى شود.
رهبر معظم انقلاب اسلامى تقوا را نقطه مقابل غفلت برشمردند و فرمودند: انسان با تقوا، درست نقطه مقابل انسان
غافل است. تقوا به مفهوم بيدارى و هوشيارى دايمى است كه سبب شيطان زدايى و استغفار مستمر از گناهان مى

شود، بنا بر اين همه آحاد بشر اعم از بزرگان، علما، دانشمندان، برجستگان، شخصيتها و افراد پولدار و فقير بايد مراقب
باشند كه غفلت گريبان آنان را نگيرد.

امام جمعه تهران از غرور به عنوان بالاترين شقاوتها نام بردند و فرمودند: غرور موجب كوچك شمردن گناهان مى شود
و انسانى كه مغرور به خداست، دروغگويى، غيبت، بى اعتنايى به شرافت انسانها و ظلم را در زمره گناهان كوچك به
حساب مى آورد، گناهانى كه مى توانند همه وجود انسان را ضايع كنند و او را به يك حيوان درنده، پليد و بى ارزش

مبدل سازند.
حضرت آيت االله خامنه اى استغفار حقيقى و جدى را لازمه كارگشا بودن آن دانستند و در پايان خطبه اول نماز

جمعه فرمودند: استغفار از گناهان، مخصوص دسته اى از انسانها نيست بلكه تمامى آحاد بشر حتى در حد پيامبر
خدا نيز بايد استغفار كند و آحاد مردم ايران و بويژه جوانان بى نظير ما كه در عرصه هاى گوناگون فداكارى كرده اند،

بايد با استغفار و طلب عفو از خدا رابطه خود را به پروردگار تحكيم كنند و استعداد فراوان خود را براى پيشرفتهاى هر
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چه بيشتر در زمينه هاى مادى و معنوى و دنيوى و اخروى بكار گيرند.
امام جمعه تهران در آغاز خطبه دوم نماز، به مصادف بودن دهه سوم ماه مبارك رمضان با دهه فجر انقلاب اسلامى و

روز جهانى قدس به عنوان يكى از يادگارهاى ماندگار امام عظيم الشأن ( رض) اشاره كردند و از ملت بزرگ ايران
خواستند كه با عظمت هر چه تمامتر خود را براى قرار دادن اين شعار با عظمت ملى در مقابل چشم جهانيان آماده

كنند.
آيت االله خامنه اى در ادامه سخنانشان به مناسبت سالگرد شهادت نواب صفوى و ديگر شهداى فدائيان اسلام، ياد
حماسه آفرينى آنان را در مبارزه عليه ظلم و فساد خاندان پهلوى گرامى داشتند و برآورده شدن آرزوى آنان يعنى

نابودى رژيم ستمشاهى و استقرار حكومت اسلامى در ايران را خاطر نشان كردند.
رهبر معظم انقلاب اسلامى رسانه هاى ارتباط جمعى و خبرگزاريهاى تحت نفوذ صهيونيزم را مظهر ايجاد جنگ روانى

عليه جمهورى اسلامى ايران دانستند و فرمودند: كشور ايران در دوران حكومت پهلوى در واقع متعلق به آمريكا بوده
است، اسلحه آمريكايى به هر قيمتى كه آمريكا مى خواست در اين كشور به فروش مى رفت و پادشاهى وجود داشت
كه به تعبير سياسى، متعهد به مصالح آمريكا بود و مجموعه دستگاه حكومتى به مطامع خود به مراتب از مصالح ملى

اهميت مى داد اما امروز در ايران يك انقلابى ظهور كرده و حكومتى به دست مردم ايجاد شده است كه در ارتباط با
دنيا و در زمينه سياست خارجى حرف اساسى و اول آن محترم شمردن مصالح ملت است.

امام جمعه تهران برخى از كشورهاى عضو اوپك را تأمين كننده مصالح سرمايه داران بين المللى و كمپانيهاى غربى
دانستند و فرمودند: نفت يك ماده حياتى است كه تمدن امروز بشرى متوقف به آن است و اگر نفت ما نباشد، تمام
چرخهاى بزرگ صنعت عالم از كار خواهد ايستاد و شهرها خاموش خواهند شد. قسمت عمده نفت جهان در منطقه
خليج فارس و خاورميانه است اما برخى از كشورهاى عضو اوپك در واقع به دستور شركتهاى خارجى و كمپانيهاى

بزرگ عمل مى كنند و ملاحظات خود را در نظر نمى گيرند.
رهبر معظم انقلاب اسلامى به كشورهاى توليدكننده نفت در مورد تمام شدن اين نعمت خدادادى هشدار دادند و
فرمودند: آمريكا از جمله كشورهايى است كه جلوى چشمشان ملتها از گرسنگى مى ميرند و آنها گندم خود را به

دريا مى ريزند تا قيمت آن كاهش نيابد و حاضر نيستند گندم را به ملتهاى گرسنه بدهند، بنا بر اين ترديدى نيست
كه با تمام شدن ذخاير نفتى كشورهاى توليدكننده، آمريكا در آن هنگام پول هر شيشه نفت را به ده برابر قيمت يك

بشكه نفت از ما خواهد گرفت.
حضرت آيت االله خامنه اى به خيانت برخى از دولتها و همكارى آنان با دشمن جهت كاهش قيمت نفت اشاره كردند

و فرمودند: براى استكبار و يك ابر قدرت، خيلى سخت و غير قابل تحمل است كه ايران اسلامى امر و نهى آمريكا را
به حساب نياورد و دشمنى آنها با جمهورى اسلامى ايران نيز ناشى از همين امر است و حرفهاى ديگر بهانه اى بيش

نيست.
امام جمعه تهران بر ضرورت ايستادگى در برابر آمريكا و مقابله با تحميل بيگانگان به عنوان يك امر اسلامى تأكيد
كردند و فرمودند: ملت مسلمان ايران، همچنان پاى اين حرف خود ايستاده است كه اگر قدرتهاى جهانى بخواهند
ملت ايران را وادار به عقب نشينى از مواضع صحيح، انسانى، اسلامى و برگزيده خود كنند، ترجيح مى دهد آنقدر

مبارزه كند كه اين جبهه متحد را به زانو دربياورد و دنيا بداند كه اين ملت، تسليم كسى نخواهد شد.
رهبر معظم انقلاب اسلامى به فشارهاى سياسى و روانى صهيونيزم براى تحميل خواست خود بر فلسطينيان و نيز

بهره گرفتن صهيونيستها از خبرگزاريها و مطبوعات دنيا براى فريب افكار عمومى اشاره كردند و فرمودند: صهيونيستها
سر انجام كشورهاى عربى را كه آن همه جوان داده و مصيبت كشيده بودند به پاى ميز مذاكره كشاندند، ما از آغاز

گفته ايم كه مذاكرات صهيونيستها با دولتهاى عربى مبتنى بر حيله است و صهيونيستها قصد حل كردن مشكل خود
با اعراب را ندارند.

حضرت آيت االله خامنه اى نسبت به اجراى طرح صهيونيزم براى دست اندازى به منابع حياتى - مالى و اقتصادى
كشورهاى عربى هشدار دادند و فرمودند: متأسفانه سران كشورهاى عربى به توطئه صهيونيزم بى توجهى كرده اند و
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به مصالح كشورها و ملت هاى خود نينديشيده اند، اما با اين وجود در دنيا نقطه اى وجود دارد كه به بركت پرچم
اسلام و بى اعتنايى آن به استكبار، مردم يك صدا فرياد مى زنند كه حكومت غاصب صهيونيستى بايد از فلسطين

اشغالى خارج شود و به بركت همين ايستادگى، خون تازه اى به رگهاى خشكيده نهضت فلسطين جارى شده است و
جوانان فلسطين نيز حقيقتا بيدار شده اند .

امام جمعه تهران همچنين فرمودند: اگر نهضت جوانان فلسطينى در داخل و اطراف مرزهاى فلسطين اشغالى به
شكل اسلامى خود ادامه پيدا كند، صلح اعراب و صهيونيزم پوچ و بى معنى خواهد بود و نتيجه اى در بر نخواهد

داشت.
رهبر معظم انقلاب اسلامى در پايان سخنانشان از آمريكا و صهيونيزم به عنوان دشمنان اصلى و درجه اول اسلام و

ملت ايران نام بردند و فرمودند: آنها كه در صدد هستند تا به هر قيمت ممكن با جمهورى اسلامى ايران مبارزه كنند،
بارها تجربه كرده اند كه در برابر فشارهاى سياسى، اقتصادى بويژه نظامى بيگانگان، عزم اراده ملت ايران براى مبارزه

با دشمن بيشتر خواهد شد.
حضرت آيت االله خامنه اى در پايان خطبه دوم، مطالبى را به زبان عربى بيان كردند.

بر پايه همين گزارش، پيش سخنان امام جمعه تهران، نمازگزاران يكپارچه فرياد مرگ بر آمريكا و مرگ بر اسرائيل
سردادند و با شعارهاى "خامنه اى امام است - رهبر شيعيان است "بر پيوند ناگسستنى شيعيان با ولى امر مسلمين

تأكيد كردند.
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